
مخالف مصوبه مجلس:
  آزاده مختاري:

چرا يك قدم ب��ا عقل ب��ر نميداريد! وقتي 
بانك ها ش��نبه تعطيل نباشند، يعني هيچ 
اتفاقي در روند اقتصاد رخ نمي دهد ، يعني 
ش��ركت هاي خصوصي و مراك��ز تجاري و 
اقتصادي و كسبه تعطيل نيستند و عملاً يك 

جابه جايي تعطيلي مضحك رخ ميدهد. 
   محمدرضا درويش نيا:

اميدواريم  شوراي نگهبان با  تعطيلي شنبه 
مخالفت كنه، هيچ توجيهي نداره! گمرگ و 
بنادر ايران در تمام ايام هفته فعال هستند. 
100درصد تجارت ايران آنلاين و هوشمنده 
كه ربطي ب��ه تعطيلي ها ن��داره. مگه عضو 
اتحاديه اروپا هس��تيم كه ش��نبه تعطيل 
باش��ه به نفع اقتصاده؟ ماجرا از مش��كوك 

هم اونورتره!
   علي خضريان:

در برنامه تلويزيوني  ثريا با اش��اره به دروغ 
بزرگ ض��رر ٨ميليارد دلاري به كش��ور از 
سوي برخي براي تعطيلي روز شنبه به جاي 

پنج شنبه، موضوع لابي س��رمايه داري كه 
به 100هزار نفر هم نمي رس��ند، اما اصل و 
اساس فرهنگي كشور را زير سؤال مي برند 
و حرفش��ان به ٨0 ميليون ايراني تحميل 

مي كنند، تشريح شد. 
   علي مصلحي:

اين كه براي تعطيلي روز ش��نبه، بانك ها را 
اس��تثنا كرده اند، باد كردن سرنا از سرگشاد 
اس��ت. اصل فلس��فه  تعطيلي ش��نبه براي 
هم ترازي فعاليت مؤسس��ات مالي خصوصاً 
بانك هاست. والا تعطيل  نبودن فرمانداري 
مثلاً كاشان چه ربط و تناقضي با تعطيل بودن 

فرمانداري مثلًا نوفل لوشاتو دارد؟
   مجيد شاكري:

واضح است اينكه شنبه روز تعطيل ادارات 
باشد و بانك ها باز باشند، هيچ ارتباط عقلاني 
به گسترش تعاملات خارجى كشور ندارد. باز 
واضح است كه اگر سؤال گسترش تعاملات 
خارجى است، نيازي به تعطيل كردن كشور 
در روز شنبه نيست و كافي است شعب ارزى 
جمعه ها باز و يك شنبه ها تعطيل باشند. از 

قضا عدم تطابق تعطيلي بين تهران، دوبى 
و استانبول )به ش��رط آنكه تعطيلى شعب 
ارزى مطابق شود( هفت روز كارى پيوسته 

براى تجار ايرانى ايجاد مى كند. 

موافق مصوبه مجلس:
  صادق الحسيني:

اف��رادي ك��ه از تعطيلي ش��نبه ب��ه جاي 
پنج شنبه با اين اس��تدلال كه اين شباهت 
به يهوده انتقاد ميكنند به معناي حرفشان 
توجه ندارند! روزه، حرمت گوش��ت خوك، 
وضو، عبادت روزان��ه، بلوغ و ل��زوم اعمال 
ديني، ختنه مردان و صدها مورد ديگر همه 
شباهت هاي اين دو دين هس��تند! كه اگر 
دست اين افراد بود بايد همه حذف مي شد!

  مهرپويا:
تعطيلي ش��نبه ها مفيد در اقتصاد كشور، 
دكتر شاهس��وند: »با تعطيلي پنج ش��نبه 
و جمعه م��ا چه��ار روز اقتص��ادي و انجام 
معاملات جهان��ي را از دس��ت ميداديم، با 
تعطيلي ش��نبه م��ا دو روز اقتص��ادي را از 

دس��ت مي دهيم و به جاي س��ه  روز، پنج 
روز اقتص��ادي خواهيم داش��ت.« بنابراين 
طرح تعطيلي شنبه صددرصد به نفع اقتصاد 

كشور است. 
  مهدي بابايي:

جهش اقتصادي بدون رشد توليد ناخالص 
ملي كه در گروي صادرات به ويژه صادرات 
غير نفتي مردم پايه است امكانپذير نيست. 
ايران با تعطيلي پنج ش��نبه ها عملًا يكي از 
روزهاي تعام��ل خود را با اقتص��اد جهاني 
تعطيل كرده. اميدوارم مصوبه جديد مجلس 
كه مغاير شرع هم نيست تأييد شده و مسير 

توسعه كشور هموار شود. 
  فرهاد فتحي:

نظر آي��ت الله ج��وادي در م��ورد تعطيلي 
شنبه ها چنين اس��ت؛ البته فقاهت شيعه 
پوياست و نظرات ديگري هم شايد باشد كه 
بايد استفتا شود و فقها نظرشان را بفرمايند 
ولي به هر حال نظر فقهي علامه جوادي مهم 
است و نمي ش��ود به صورت قطعي بگوييم 

تعطيلي شنبه ها خلاف شرع است. 

شنبهياپنجشنبه؟!
 واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي 
به مصوبه مجلس درباره تعطيلات آخر هفته

پس از تصويب تعطيلي روز شنبه و كاهش س�اعت كاري در مجلس شوراي اسلامي، كاربران 
شبكه هاي اجتماعي در توييت هايي در موافقت يا مخالفت مصوبه مجلس نوشتند. كاربران 
مخالف مصوبه بر تبعات فرهنگي آن تأكيد داشتند و عملاً اين مصوبه را موجب تغييري در تعاملات 

با دنيا نمي دانستند. كاربران موافق اما استدلال كردند كه تعطيلي شنبه موجب رشد اقتصادي 
خواهد شد. برخي ديگر از كاربران نيز اساساً اين طرح را طرح مهمي ندانستند و آن را جنجال 
سر مسائل غيراولويت دار خواندند. در ادامه بخش هايي از واكنش هاي كاربران را مرور كرده ايم.

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

    تصویر منتخب

       قلعه الموت قزوين، يكي از منحصر به فردترين دژهاي تاريخي ايران 
| عكس: اميرحسين ميرمعيني | از صفحه توييتري »ايران باشكوه«

قسم شيطان براي گمراهي ما
حاج محمود اخوان:

من جوان بودم كه يك شب با آقا ش��يخ مرتضي زاهد دو نفري از 
جلسه اي بر مي گشتيم. ايش��ان پيرمرد و ضعيف شده بود و من 
دس��ت هاي ايش��ان را گرفته بودم و در راه رفتن به ايشان كمك 
مي كردم. آن شب من آهسته آهسته ايشان را تا جلوي خانه شان 
رس��اندم و آماده خداحافظي شدم. آقا ش��يخ مرتضي زماني كه 
مي خواس��ت به داخل خانه ب��رود، رو به من ك��رد و فرمود: »آقا 

محمود! مرا دعا كن آقا محمود، دعا كن!«
من خنده اي كردم و عرض كردم: »آقا جان شما كه به دعا احتياج 
نداريد!« تا اين جمله از دهان من خارج ش��د، به يكباره چشم هاي 
آقا مرتضي زاهد پر از اشك شد و بسيار منقلب و گريان شد و فرمود: 
»نه آقا محمود! دعا كن مرا، همه ما به دعا احتياج داريم.« مرحوم آقا 
شيخ مرتضي زاهد با گريه اي شديد و با صدايي لرزان و بغض كرده 
فرمود: »محمود! شيطان قس��م خورده است تا همه ما را اغوا كند، 
همه ما به دعا احتياج داريم؛ دعاكن محمود، دعا كن مرا، دعا كن!«

منبع: كانال تلگرامي »وارثون«

   آیينه نفس

ذهن كانتي و كاربست هاي فرهنگي

محمد نصوحي در توييتي نوشت: جديداً سركلاس ها مي بينم يه سري دانش آموزان كلمات خارجي 
استفاده مي كنند؛ ببينم همون جا بهش تذكر ميدم چرا وقتي معادل اون كلمه توي فارسي هست از 

اون استفاده نمي كنيد! مثلًا به جاي ساپورت كردن بگيد پشتيباني كردن چه عيبي داره؟!

احسان تقدسي توييت كرد: دوران ابتدايي مهم ترين سن براي يادگيري اخلاق، ادب، احترام 
به محيط زيست، مسئوليت پذيري و... است. در مدارس ما نه قديم و نه حالا چنين چيزهايي 

ياد داده نميشه. دقيقاً ميذارن همه چيز رو بعدها تجربه كنيم. خيلياشم ياد نمي گيريم. 

محم��د رحمان��ي در كانال ش��خصي خود 
در پيام رس��ان بله ب��ا ذكر دو رواي��ت از تأثير 
چارچوب هاي ذهني در شناخت و كاربست آن 

در فرهنگ نوشت. در يادداشت او آمده است:
   روايت اول:

دوستي نقل مي كرد  در سفر اربعين به دليل 
تش��نگي زياد به مغازه اي كه از دور شُرشُر 
قرمزي آبميوه آن به چشم مي آمد رفتيم و 
مقداري آب انار خريداري كرديم. اندكي از 
آن را نخورده بوديم كه مزه بد آن باعث شد  
سمت سطل زباله مغازه رفته و آن را معدوم 
كنيم اما با كمال تعجب ديديم كه اناري در 
مغازه نبود! بلكه مغازه دار آب انگور قرمز به 
ما فروخته بود. وقتي اين را متوجه شديم تا 

انتهاي آن آبميوه را با لذت تناول كرديم!
   روايت دوم: 

هارون بن عيس��ى رواي��ت مي كن��د امام 
صادق)ع(به فرزندش محمد فرمود: چقدر از 
خرجى اضافه آمده؟ گفت: 40 دينار. فرمود: 
آن را بيرون آور و صدقه بده. عرض كرد: آقا 
ديگر چيزى برايمان باقي نمي ماند. فرمود: 
صدقه بده، خداوند عوض آن را مي دهد. مگر 
نمي داني كه هر چيزى كليدى دارد و كليد 
روزى صدقه اس��ت، پس اينك صدقه بده. 
او به دس��تور امام عمل كرد، 10 روز بيشتر 
نگذش��ت كه از جايي 4 هزار دينار رس��يد. 

فرمود: پس��رم، در راه خدا 40 دينار داديم 
و خداوند 4ه��زار دينار در ع��وض آن به ما 
عطا كرد. ش��بيه اين اتفاقات باره��ا و بارها 
در زندگي برخي مؤمنين رخ  داده است اما 
منطق كميت گراي واقع نگر چگونه مي تواند 
از اين وقايع پشتيباني كند؟ معقوليت اين 

اتفاقات چگونه قابل توجيه است؟
   نتيجه:

كانت در فلسفه استعلايي خود معتقد است 
كه انسان، چارچوب هاي ثابتي براي شناخت 
پيرامون خود دارد كه آن محيط را با عينك 
اين مقولات درك مي كند. در حقيقت نومن 
Noumenon يا حقيقت خارجي اش��يا 

تمايز جدي با فنومن Phenomenon يا 
ادراك حس بشري دارد. مقولات هستند كه 
ادراك را خلق مي كنند و اين خلق ادراكات 
منجر به تغيير در تمايلات انسان مي شوند. 
گرچه اين نگاه معرفت شناس��انه در فلسفه 
اسلامي مورد نقد اس��ت اما از بعدي ديگر 
مي توان قائل ش��د ك��ه »انديش��ه، قالبي 
براي درك و خلق تمايلات بش��ري است« 
به عبارت س��اده تر مبادي و نظام انديش��ه 
پيشيني انس��ان به ش��دت مي تواند منجر 
به تغيير در تمايلات و گرايش��ات او شود و 
حقيقت عيني واحدي را با تغيير در تحليل، 

مورد بغض كسي و اقبال ديگري گرداند. 

دستگاه هاي انديشه اي، جهان هاي معنايي 
انسان را شكل مي دهند و ساير برداشت هاي 
انس��ان از پيرامون خ��ود در چارچوب اين 
دستگاه ها فهم مي شود. جهان معنايي يك 
عارف است كه او را در دوران خوش، توصيه 
به استغفار مي كند، چراكه تلقي او اين است 
كه خدا توجهش را از او سلب كرده و در مقابل 
جهان معنايي يك انسان عامي اين است كه 
اتفاقاً خدا او را دوس��ت دارد و مش��كلي در 
زندگ��ي او خلق نكرده اس��ت. ي��ك جهان 
معنايي اس��ت كه جامعه را در قله مي بيند 
و ديگ��ري آن را در قعر دره. اصولاً مش��كل 
ما در جامعه امروزي��ن، تلقي هاي متفاوت 
اس��ت. جهان پيراموني اس��ت و هرچقدر 
كه نمايش پيرامون را رنگ و لعاب بدهيم، 
مجدداً مخاطب ما او را با عينك انديشه خود 
مي بيند و تفس��ير مي كند. مسئله پردازش 
عين نيست بلكه مسئله بازآرايي ذهن است. 
اينجاست كه تمايز بين »امر فرهنگي« و »امر 
تربيتي« واضح مي شود. امر فرهنگي به دنبال 
بزك كردن واقعيت براي تغيير ذهنيت است 
اما امر تربيتي به دنبال تغيير جهان معنايي 
ب��راي درك پيرام��ون و چه بس��ا در جامعه 
امروزين ما، اساس��ي ترين راهبرد مديريت 
تمايلات اجتماعي را بايد در توسعه امر تربيت 

در مقابل امر فرهنگ جست وجو كرد. 

فارسي را پاس بداريم آنچه به ما ياد نمي دهند

در باب شناورسازي تقويم آموزشي مدارس
دكتر موسي بيات در كانال شخصي 
خود در پيام رس��ان بله درباره مصوبه 
جديد مجلس نوش��ت: مبناي تقويم 
آموزشي مدارس در حال حاضر، قانون 
بازگشايي مدارس در آغاز مهرماه هر 
سال مصوب 1۳۷۶ است كه مطابق 
آن، سال تحصيلي ابتداي مهرماه هر 
سال آغاز مي شود و تا خرداد سال بعد 
به پايان مي رسد.  اشكال اين قانون آن 
اس��ت كه درصورتي كه به هر دليلي 
همچ��ون س��يل و آلودگ��ي ه��وا، 
كلاس هاي درس تعطيل شود، امكان 
جبران زمان از دست رفته وجود ندارد 
و مديران م��دارس نمي توانند زمان 

آموزش را به تابستان بكشانند، چه ابتداي سال تحصيلي يا انتهاي سال تحصيلي را. 
منطقي به نظر نمي رسد كه در كشور پهناوري همچون ايران با عرض هاي جغرافيايي مختلف 
و آب و هواي متفاوت، تقويم آموزشي يكسان باشد و همه كلاس ها سر يك ساعت مشخص 
آغاز به كار كنند.  نرخ اتلاف زمان آموزشي در آموزش و پرورش بسيار بالاست و تقريباً بالاترين 
رتبه را از اين حيث در منطقه داريم و اين اتلاف در مناطق روستايي بيشتر است كه خود در 
كنار ساير عوامل آموزشي، بي عدالتي آموزشي را در پي دارد.  شناورسازي و واگذاري تقويم 
آموزشي البته با لحاظ برخي شروط به اس��تان ها به تمركززدايي از وزارت آموزش و پرورش 
مي انجامد و نظام تصميم گيري را چابك تر خواهد كرد. از تهران نمي توان ساعت شروع صبح 
مدارس لوداب كهگيلويه و بويراحمد را تعيين كرد.  فقط در دوره كرونا به س��بب اختيارات 

قانوني ستاد ملي مقابله با كرونا، مدارس 1۵ شهريور بازگشايي شدند. 
نتيجه اينكه »قانون بازگشايي مدارس در آغاز مهرماه هر سال« بايد اصلاح و منعطف شود و 

اختيارات را به وزارت آموزش و پرورش و استان ها واگذار كند. 
مبتني بر اين مسئله، گزارشي در دفتر مطالعات آموزش و فرهنگ مركز پژوهش هاي مجلس 
تدوين  و حدود يكصد سال سياستگذاري زمان آموزش را بررسي كرديم و پيش نويسي قانوني 
براي حل اين چالش ارائه ش��د.  پيش نويس قانوني در كميسيون آموزش مجلس ثبت شد، 
مورد بررسي قرار گرفت، از طرف شوراي عالي آموزش و پرورش تأييد شد، مصوبه كميسيون 
را گرفت و در نوبت صحن قرار گرفت.  بالاخره امروز در صحن مجلس در جريان بررسي لايحه 
اصلاح ماده ٨۷ قانون مديريت خدمات كشوري، اهم مفاد آن كه نسخ قانون بازگشايي مدارس، 

انعطاف پذيري و شناورسازي تقويم آموزشي مدارس است، به تصويب رسيد. 

رشد نويسنده و افول خواننده در صنعت نشر
كانال تلگرامي »نمافرپلاس« نوشت: 
ش��مارگان يا تيراژ كتاب شاخصي 
براي تخمين مصرف كتاب اس��ت و 
تعداد عناوين، شاخصي براي تخمين 
توليد آن. شمارگان به ما مي فهماند 
ميزان اس��تقبال از يك كتاب به چه 
ميزان بوده و آن كتاب چقدر در بازار 
خواهان دارد. از اين رو ناش��ران، اگر 
كتابي شمارگان بالايي داشته باشد، سعي مي كنند به هر نحوي عدد آن را به مخاطبان نشان 
دهند. به طور كلي از سال 1۳٨۵، ناش��ران كتاب هاي خود را با شمارگان كمتري راهي بازار 
كرده اند. افزايش قيمت كتاب و به صرفه نبودن خريد كتاب فيزيكي باعث ش��ده  است روند 
نزولي شمارگان تا همين امروز ادامه دار باشد اما روي خوب ماجرا اينجاست كه علاقه به خلق 
كتاب چه به صورت تأليف و چه به صورت ترجمه همواره در كشور رو به رشد بوده و هرگز روي 
افول به خود نديده است. گويي در صنعت نشر نويسنده ها قوي شده اند و خواننده ها ضعيف و 
عواملي مثل قيمت كتاب، كاهش كتابخواني تحت تأثير س��بك زندگي و پديده كتاب هاي 

الكترونيك، اجازه نداده رشد خلق كتاب همراه با رشد خريد آن باشد. 

وا ندهيد! داستان توليد ديود يزدي
پيمان محمديان در كانال تلگرامي 
خود نوشت: يه جوون يزدي تصميم 
ميگيره ت��وي ي��زد ديود بس��ازه و 
ساختن ديود در انحصار چهار كشور 
بوده فقط. ميره چي��ن و به كارخونه  
توليد دي��ود ميگه م��ن ميخوام در 
حجم بس��يار زياد ديود ازتون بخرم 
ولي بايد خط توليد شما رو ببينم تا 
مطمئن بشم توليد كننده ايد و دلال و واسطه نيستيد، اونا قبول نمي كنند اما با اصرار زياد اين 
جوون و از اونجا كه قصد خريد حجم بالا داشته قبول مي كنند از مركز محرمانه توليد ديود يه 

بازديد خيلي خيلي كوتاه داشته باشه. 
توي اون بازديد با زرنگي تمام سعي ميكنه نام برند تمام دستگاه هاي توليد ديود رو ببينه و 
به خاطر بسپاره. از اون كارخونه مياد بيرون و اسم اون برنداي سازنده دستگاه توليد ديود رو 
سرچ ميكنه و ميفهمه همشون توي چين هستند.  ميره پيش اونا و ميگه من ماشين هاي شما 
رو ميخوام، اونها با تعلل ميگن اوكي فقط حق نداري ماشين ها رو از چين خارج كني و اين هم 
ميگه اوكي. بعد از مدتي ماشين ها رو ميسازند و اينم با هزار ترفند پيچيده و جابه جايي موفق 
ميشه اون ماشين ها رو بياره يزد و شروع بكنه به توليد ديود، كار رو شروع  و ديودها رو توليد 

مي كنند، ديودها روشن ميشن ولي رنگشون خيلي افتضاح ميشه. 
اينها بعد كلي بالا و پايين مي فهمند براي ساختن رنگ هاي آفتابي و مهتابي )مي خواستند 
لامپ كم مصرف و مدرن توليد كنند( بايد تركيب خاصي از فسفرهاي خاص رو ادغام و تزريق 

كنند به ديود ولي چه فسفري و چه تركيبي؟ خدا داند. 
 زنگ ميزنه به كارخونه سازنده و ميگه از چه فسفرايي استفاده مي كنيد؟ اون ميگه اولاً اين 
موضوع كاملًا محرمانه است و ثانياً توليدكننده اين ديودها برادرمه و من اگه بهت بگم بهش 
خيانت كردم! ميگن چيكار كنيم چيكار نكنيم؟ ميرن از رو جعبه فسفرها شماره توليدكننده 
چيني فسفر رو گير ميارن. زنگ ميزنن بهش و داستان رو ميگن، اون ميگه من نميدونم واقعاً 

اونها چه تركيبي استفاده مي كنند ولي ميدونم از من ميان چه فسفرايي مي خرند. 
اين هم ميگه هر فسفري كه كارخونه هاي توليد ديود ازت ميخرن رو پولش رو ميزنم بفرست 
فرودگاه امام. اونم ميفرسته فرودگاه امام. فس��فرها رو برميداره مياره كارخونه و ميگه چند 
هفته بشينيد و اينها رو در ضرايب مختلف با هم تركيب كنيد تا رنگ هاي درست در بياد. بعد 
از مدت ها آزمون و خطا بالاخره تركيب فسفري كه آفتابي و مهتابي رو ميسازه پيدا مي كنند. 
حالا چرا اون فرد حاضر به اين كارا شد؟ بخش خصوصي دوستان، بخش خصوصي! چون چند 
صد يا چندهزار ميليارد تومان اين كار براش سود داشته. شما تصور كنيد يه شركت دولتي 
توليد لامپ و مهتابي، آيا مديرعاملش براش يك پنجم اين مورد دل ميسوزونه و غيرت به خرج 
ميده؟ نه! علاوه بر اين، توي بخش خصوصي هم يه اصل خيلي مهم داريم و اون هم اينه كه 
نبايد وا بديد. بايد بجنگيد و به دست بياريد. اين وا ندادنه به نظرم مهم ترين بخش اين مسير 

كارآفرينيه. مثل فخرالدين حجازي از يزد!

خودرادرمحضرامامزمانببينيد
محس��ن رايجي در توييتي بياني از آيت اللهّه بهجت)ره( را به اش��تراك 
گذاشت. آيت الله بهجت فرموده اند: مؤمن بايد خود را در همه حال در 
محضر آن حضرت ببيند. توجه داشته باشيد كه هر كاري مي كنيد در 

محضر اوست؛ امام زمان)عج( حتي از خيال شما آگاه است. 

قمپزانگليسي
عبدالله گنجي در توييتي نوشت: كاميلا، همسر پادشاه انگليس مي گويد از 
اين پس هيچ نوع محصولي كه از پوست واقعي حيوانات ساخته شده باشد، 
نخواهد خريد. گفته ظلم به حيوانات است! انگليس ٢00 سال پوست مردم 
مستعمرات را كنده و خون شان را مكيده الان هم در غزه پوست كودكان را 

مي كند، اما براي حيوانات ژست اخلاقي مي گيرند.  #قمپز

قاچاقبنزيننيازمندتدبير
سيد احسان حسيني در توييتي نوشت: ميزان  قاچاق بنزين از مجموع توليد 
چهار پالايشگاه ايران بيشتره و خس��ارت حداقل ٨0 هزار ميليارد تومني 
داره. اين قاچاق از مسير كارت سوخت جايگاه هاست كه جز با »كوتاه شدن 
صدور كارت المثني« حل نميشه. وقتي اين فرآيند به سه روز كاهش يابد، 

حتي سياستگذار مي تواند به »بنزين سه نرخي« هم فكر كند.

بايدبيدارشويمكهخيليديراست
رس��ول جعفريان در توييتي نوشت: نس��خه ChatGPT 4 هم آمد. 
مجاني. مس��لماً دنياي تازه اي را تجربه خواهيم كرد. بايد بيدار شويم. 
خيلي زود كه دير اس��ت. چه راه هايي براي بهره گيري بهتر و بيش��تر 
داريم؟ چطور مي توانيم سهم مان را در اين درگاه داشته باشيم؟ حالا 

آنها در خانه هايشان نشسته اند و جهان را تغذيه فكري مي كنند. 
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